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Opvallend genoeg zijn deze bevin-

dingen van de Duitse onderzoeker 

Ulrich en collega’s 1 nauwelijks op-

gepikt door de Nederlandse media of 

sportbonden, terwijl ze bijvoorbeeld in 

Duitsland wel het nodige stof hebben 

doen opwaaien.

Controversieel
Doping in de sport is en blijft een 

controversieel onderwerp, waarbij 

meningen, feiten en verhalen vaak 

door elkaar heen lopen. Het is een 

gevoelig onderwerp en de praktijk 

leert dat doping ontegenzeggelijk een 

probleem vormt in de (top)sport. Een 

voor velen schokkend voorbeeld is de 

documentaire Icarus over een struc-

tureel dopingprogramma in Rusland, 

die in augustus op Netflix verscheen. 

Uit die documentaire bleek dat bijna 

alle Russische topatleten stelselmatig 

doping gebruikten en dat positieve 

urinemonsters werden vervangen 

door zogenoemde ‘schone urine’. Deze 

documentaire sluit naadloos aan bij 

de onthullingen die ook de Duitse 

televisiezender ARD in 2014 al deed: 

in de Russische topsport is sprake van 

grootschalig dopinggebruik.

Oud nieuws
Het is opvallend dat een studie met 

In augustus jl. verschenen onderzoeksresultaten die doping-

bestrijders tot wanhoop drijven. Ongeveer de helft van de 

2167 ondervraagde topsporters die in 2011 deelnamen aan 

de WK atletiek in Daegu (Zuid-Korea) en de Pan-Arabische 

Spelen in Doha (Qatar) gebruikte naar eigen zeggen in het 

jaar daarvoor doping.

Internationaal wijdverbreid, vrijwel 
niet gedetecteerd Topsporters rapporteren 
 anoniem over dopinggebruik
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resultaten uit 2011 pas zes jaar later 

als wetenschappelijke publicatie naar 

buiten komt. In 2013 lekten er al re-

sultaten uit naar de New York Times 

en kregen Engelse parlementariërs de 

resultaten in handen. Het blijkt echter 

dat onder andere de internationale 

atletiekfederatie IAAF de publicatie 

lang heeft willen tegenhouden. De 

officiële reden die zij daarvoor gaven 

was twijfel over de methode die de 

onderzoekers hadden gehanteerd. Na 

uitgebreide toetsing door experts van 

het wetenschappelijke tijdschrift Sports 

Medicine bleek echter niets publicatie 

meer in de weg te staan. Het werd een 

publicatie met op zijn zachtst gezegd 

een opzienbarende conclusie.

Schokkend
De schokkende resultaten laten zien 

dat 43,6 procent van de atleten die in 

2011 meededen aan het WK atletiek 

aangaf in het jaar daarvoor doping te 

hebben gebruikt. Bij de deelnemers 

aan de Pan-Arabische Spelen was dit 

percentage zelfs nog ho-

ger, namelijk 57,1 pro-

cent. Dat dit percentage 

op toeval berust lijkt 

zeer onwaarschijnlijk, 

aangezien bijna 2200 

(!) topsporters hebben 

meegewerkt aan deze studie. Dit is 

ongeveer 93 procent van alle uitge-

nodigde deelnemers. Door de gehan-

teerde methode is de kans zeer klein 

dat de getallen een overschatting ge-

ven van de werkelijkheid. Mensen die 

door de berichtgeving van de laatste 

tijd denken dat de dopingproblematiek 

vooral in Rusland speelt, komen door 

deze getallen bedrogen uit. Doping 

lijkt met recht een wereldproblematiek.

Lamp
De vraag is natuurlijk hoe het kan dat 

zoveel atleten wel doping gebruikten, 

maar niet tegen de lamp liepen. Een 

eenduidig antwoord hierop is niet te 

geven. Het kan zijn dat atleten doping 

gebruiken die niet detecteerbaar is, 

dat ze niet vaak genoeg gecontro-

leerd worden, of dat ze van hoger-

hand geholpen worden om ‘onder de 

radar te blijven’, zoals het geval was 

in Rusland. Feit is en blijft dat het 

overgrote deel van de dopingzondaars 

ermee weg komt. Dit blijkt wel uit het 

feit dat het wereld antidoping agent-

schap WADA op basis van bloed- en 

urinetesten uitgaat van 1 à 2 procent 

dopinggebruikers per jaar. Door het 

bloedpaspoort is dit percentage ver-

hoogd naar 14 procent.1

Gaat het nu beter?
De besproken gegevens stammen uit 

2011 en hebben dus geen betrekking op 

het dopinggebruik van op dit moment 

actieve sporters. Toch liggen de bevin-

dingen in de genoemde documentaires, 

die wel over recente ontwikkelingen 

gaan, in lijn met de Duitse studie. Daar-

naast wordt dit inzicht ook bevestigd 

door recenter Nederlands onderzoek2 

van o.a. Olivier de Hon, werkzaam bij 

de Dopingautoriteit. 

Daaruit blijkt dat de 

hoeveelheid positieve 

tests tijdens doping-

controles een ernstige 

onderschatting geeft van 

het werkelijke aantal 

gebruikers, dat tussen de 14 en 39 pro-

cent zou liggen. Deze percentages lig-

gen lager dan in de studie van Ulrich1, 

maar dat is wel de eerste studie waarin 

zoveel topsporters 

anoniem onder-

vraagd zijn. Vol-

gens de Hon2 zijn 

er wel verschillen 

in dopinggebruik 

tussen sporten, 

die onder andere met de sportcultuur 

te maken zouden kunnen hebben. De 

hierboven genoemde getallen hebben 

alleen betrekking op de topsport. In 

de breedtesport is het probleem hier 

en daar waarschijnlijk vergelijkbaar, 

of misschien zelfs nog wel groter. Zo 

blijken bijvoorbeeld in de fitnessbran-

che de percentages op te lopen tot 70 

procent.2

Dat er meer sportprogramma’s en 

landen gebukt gaan onder dopingge-

bruik werd recent weer bevestigd toen 

de internationale gewichtheffederatie 

IWF negen landen, waaronder China, 

voor een jaar uitsloot van deelname 

aan internationale toernooien. Het 

blijkt dan ook een utopie om te denken 

dat de sportwereld ‘schoon’ is.

Hoe nu verder?
Het uitbannen van doping zal waar-

schijnlijk nooit helemaal lukken. 

Controleurs lopen immers altijd achter 

de feiten aan. Zij kunnen pas een test 

ontwikkelen als duidelijk is dat een 

bepaald middel wordt gebruikt.  Als er 

zoveel op het spel staat, zullen er altijd 

sporters bereid zijn de risico’s voor 

lief te nemen. Toch blijkt er nog winst 

te behalen in zowel het vergroten van 

de pakkans als het verkleinen van het 

aantal dopingzondaars. Voor beide is 

echter geld nodig.

De meest voor de hand liggende op-

lossing om de pakkans te vergroten is 

het uitvoeren van meer controles en 

het verbeteren van de detectiemetho-

des. Om het aantal dopingzondaars te 

verminderen is het echter belangrijk 

om eerst inzicht te krijgen in de rede-

nen achter het gebruik van doping. En 

precies dat hebben de Spaanse onder-

zoekers Morente-Sanchez en Zabala 

uitgezocht.3 Spor-

ters gebruiken vol-

gens hen doping 

omdat ze willen 

beter presteren of 

sneller willen her-

stellen, of omdat 

ze denken dat anderen het ook doen. 

Geen enkele sporter zal ontkennen dat 

het vals spelen is en velen realiseren 

zich dat het slecht kan zijn voor hun 

gezondheid. Desalniettemin zijn ze 

in hun streven naar eeuwige roem en 

geld bereid doping te gebruiken. Daar-
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naast geven veel sporters aan dat de 

straf bij een positieve dopingtest vaak 

dermate laag is, dat ze dat risico wel 

durven nemen.

Educatie
Educatie is één van de zaken die 

volgens Spaanse onderzoekers kan 

bijdragen aan het verminderen van 

het aantal dopinggebruikers.3,4 Een 

belangrijke rol is daarbij weggelegd 

voor de coach. Hij of zij wordt door 

de sporters gezien als de belangrijkste 

informatieverstrekker en is iemand die 

geloofd en vertrouwd wordt. Voor een 

zo groot mogelijk effect zijn meerjarige 

psychosociale educatietrajecten nodig, 

die gecoördineerd moeten worden met 

steun van de sportbonden en doping-

autoriteit. Een cultuur veranderen heeft 

nu eenmaal tijd nodig. De onderzoe-

kers stellen daarnaast dat het belang-

rijk is dat internationale sportbonden,  

als organisatoren van evenementen, 

de handen ineen slaan om tot strenge 

straffen voor dopingzondaars te ko-

men.3 Tot slot moet het moeilijker ge-

maakt worden aan doping te komen.4 

Spel
Vooralsnog blijkt dat erg veel sporters 

ongestraft doping kunnen gebruiken 

en daarmee onterecht voordeel hebben 

ten opzichte van hun ‘schone’ concur-

renten. Het kat-en-muisspel tussen 

dopingcontroleurs en dopingzondaars 

wordt op het scherpst van de snede 

gespeeld, waarbij sporters bereid zijn 

grote risico’s te nemen. Gelet op de re-

cente onthullingen is dat spel nog lang 

niet ten einde.
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